

4. Mai 2005

## **ENGLISH VERSION BELOW**

### **Liebe Doktorandinnen und Doktoranden der Helmholtz-Gemeinschaft,**

mit diesem Brief wollen wir Euch über die Neugründung der "Helmholtz Juniors" informieren und Euch zur Mitarbeit in diesem Netzwerk der Helmholtz-Doktoranden motivieren. 32 Doktoranden aller 15 Helmholtz-Zentren kamen erstmalig am 14. und 15. April 2005 in Berlin zusammen, um den Grundstein einer Zentren-übergreifenden Vernetzung aller Helmholtz-Doktoranden zu legen.

### **„Helmholtz Juniors“ – was steckt dahinter?**

Ursprünglich hatten acht Doktoranden von drei Helmholtz-Zentren die Idee, etwas für die Doktoranden an allen Helmholtz-Einrichtungen zu tun. Die Initiatoren Anna Barbara Heide, Torge Martin (AWI), Cornelia Hunke, Nadia Zghoul, Phillip Hahn, Varsha Gupte (GBF), Christine Reinemann und Ralf Wagner (UFZ) organisierten das erste Treffen von Vertretern aus allen Zentren. Eingeladen wurden dazu – sofern vorhanden – gewählte Doktorandenvertreter, bzw. interessierte Doktoranden. Die Organisation des Treffens wurde durch den Präsidenten der Helmholtz-Gemeinschaft, Herrn Prof. Dr. Kröll, der Beauftragten für Nachwuchsförderung, Frau Dr. Köster und Frau Doberstein vom Helmholtz Büro in Berlin begeistert unterstützt.

### **„Helmholtz Juniors“ – was wollen wir?**

Ziel ist es, die Interessen aller Doktoranden gegenüber der Helmholtz-Gemeinschaft zu vertreten, die Kommunikation und den Erfahrungsaustausch untereinander zu erleichtern und die gute Doktorandenausbildung in der Helmholtz Gemeinschaft für alle weiter zu verbessern.



Die Helmholtz-Gemeinschaft ist die bundesweit größte Forschungsorganisation – ihre Zentren hoch renommiert – doch ihr Ruf als starke Gemeinschaft muss noch weiter in die Öffentlichkeit getragen werden. Wir, die „Helmholtz Juniors“, wollen dazu beitragen. Von einer starken Marke „Helmholtz“ profitieren nicht zuletzt wir auf dem Arbeitsmarkt.

Durch das Zusammentreffen wurde offensichtlich, wie viele noch ungenutzte Potenziale das breite Spektrum der Helmholtz-Forschungsbereiche für uns Doktoranden bietet – vorausgesetzt, man bündelt in Zukunft von Anfang an Know-how, Interessen und Engagement aller Zentren. Die „Helmholtz Juniors“ wollen aktiv an der Gestaltung und Ausführung der Pläne zur Förderung des wissenschaftlichen Nachwuchses teilnehmen. Der Präsident hat den „Helmholtz Juniors“ dafür die Unterstützung der Helmholtz-Gemeinschaft zugesagt.

### **„Helmholtz Juniors“ – was kann ich tun?**

Jeder Doktorand kann daran mitwirken, die Ziele der „Helmholtz Juniors“ zu verwirklichen. Wir haben verschiedene Arbeitsgruppen (AGs) gebildet, die z.B. mit Themen wie Kommunikation und fachlich-methodischer Vernetzung, Doktoranden-Verträgen, Gründung von Doktoranden-Vertretungen, Möglichkeiten der Weiterbildung oder beruflicher Perspektiven. Damit eine vernetzte Arbeit in den AGs erfolgen kann, werden möglichst viele Stimmen im Team benötigt. Ulrike Lemke (DKFZ) und Phillip Hahn (GBF), die zwei neu gewählten Sprecher der „Helmholtz Juniors“, hoffen daher im Namen aller Teilnehmer auf die Mitarbeit weiterer Doktoranden aus allen Helmholtz-Zentren.

Um aktiv zu werden, findet Ihr im Anhang zwei Listen: eine Teilnehmerliste, um den Ansprechpartner aus eurem Zentrum ausfindig zu machen und eine Liste mit den gebildeten AGs und den zugehörigen Ansprechpartnern. Das nächste Treffen der „Helmholtz Juniors“-Vertreter ist für Januar 2006 am UFZ in Leipzig vorgesehen. Wir wünschen uns, dass wir bis dahin gemeinsam die ersten Helmholtz-Doktoranden-Netze geknüpft und mit Inhalten gefüllt haben!

Wir freuen uns auf Eure Mitarbeit im Team,

Ulrike Lemke (DKFZ) und Phillip Hahn (GBF)  
helmholtz-juniors-representatives@helmholtz.de



## **Dear PhD students of the Helmholtz Association**

We would like to inform you with this letter about the foundation of “Helmholtz Juniors” and we also invite you to participate within the network of the Helmholtz PhD students that we are currently planning to set up. The “Helmholtz -Juniors” group was founded as a result of a meeting of 32 PhD students from all fifteen Helmholtz Centers, that took place from April 14<sup>th</sup> to 15<sup>th</sup> in Berlin. The aim of the “Helmholtz Juniors” is to create a network among all PhD students of the different Helmholtz Centers. With this initiative we aim to build a network between the PhD students of all Helmholtz Centers.

### **“Helmholtz Juniors” – what’s the story about?**

Initially, eight PhD students from three different Helmholtz Centers had the idea to do something for all Helmholtz graduate students. As a result Anna Barbara Heide, Torge Martin (AWI), Cornelia Hunke, Nadia Zghoul, Phillip Hahn, Varsha Gupte (GBF), Christine Reinemann and Ralf Wagner (UFZ) organized the first meeting of representatives from of all Helmholtz Centers. They invited – if already established – members of local PhD initiatives, elected representatives or interested PhD graduate students from all Helmholtz Centers. The organization of the meeting was enthusiastically supported by the president of the Helmholtz Association, Mr. Kröll, the Head of Strategy and International Relations, Mrs. Köster, and Mrs. Doberstein from the Helmholtz office in Berlin.

### **“Helmholtz Juniors” – what do we want to achieve?**

First, we aim to serve as an organ of the PhD students to the Helmholtz Association to attend our interests and second, we want to improve upon the already established quality of the graduate programs. Last but not least we would like to enhance the network among students of the different Research Centers. This will provide the basis for an exchange of scientific experiences amongst young scientists and facilitates interdisciplinary research.

The Helmholtz Association is the largest research organization nationwide – it’s Research Centers well renowned – but its reputation as a strong union is not yet acknowledged accordingly by the public. The Helmholtz Juniors want to contribute to a broader public recognition of the Helmholtz Association. It will be us that benefit from a well-known brand “Helmholtz” – not only when applying for jobs.

During our meeting it became apparent that there are many educational and research opportunities for PhD students at all Research Centers, which have not been fully utilized



yet. In order to make these resources available to everyone, we need to assess and bundle the know-how, interests and engagements from all PhD students. The "Helmholtz Juniors" want to serve as a connection between students of the Research Centers and the Helmholtz board of directors. We want to actively participate in building and employing concepts to promote young scientists. The president has stated the support of the Helmholtz Association to achieve these goals.

### **"Helmholtz Juniors" – how do I get involved**

Each PhD student can become involved by participating in any of the following forums:

Communication between the Research Centers, building knowledge-based networks for methodical exchange, PhD contracts, formation of new PhD initiatives, educational opportunities at Helmholtz Centers and career outlook. In order to use resources widely we need to get many feedbacks from you so we can learn about the needs of PhD students.

Ulrike Lemke (DKFZ) and Phillip Hahn (GBF), the two elected speakers of the "Helmholtz Juniors", and all participants of this years meeting are eagerly waiting for your responses.

In the appendix you will find two lists:

- one with the participants of this years meeting, that serve as contact persons at your Research Center
- one list with the different forums and the assigned contact persons

The next meeting of the "Helmholtz Juniors" will take place at the UFZ in Leipzig in January 2006. We aim to have some projects running and the first PhD networks established by that time.

We are looking forward to working with you,

Ulrike Lemke (DKFZ) and Phillip Hahn (GBF)  
helmholtz-juniors-representatives@helmholtz.de

## Helmholtz Juniors

### Ansprechpartner

 <small>Stiftung Alfred-Wegener-Institut für Polar- und Meeresforschung in der Helmholtz-Gemeinschaft</small>	Torge Martin Jan Michels Anna Barbara Heide	<a href="mailto:tmartin@awi-bremerhaven.de">tmartin@awi-bremerhaven.de</a> <a href="mailto:jmichels@awi-bremerhaven.de">jmichels@awi-bremerhaven.de</a> <a href="mailto:aheide@awi-bremerhaven.de">aheide@awi-bremerhaven.de</a>
	Bernd Steffen Matthias Enno Janssen Armin Azima Bernhard Voigt	<a href="mailto:bernd.steffen@desy.de">bernd.steffen@desy.de</a> <a href="mailto:matthias.enno.janssen@desy.de">matthias.enno.janssen@desy.de</a> <a href="mailto:armin.azima@desy.de">armin.azima@desy.de</a> <a href="mailto:bernhard.voigt@desy.de">bernhard.voigt@desy.de</a>
	Ulli Lemke Robert Kirmse	<a href="mailto:u.lemke@dkfz.de">u.lemke@dkfz.de</a> <a href="mailto:r.kirmse@dkfz.de">r.kirmse@dkfz.de</a>
	Tamara Vugrin Anja Wetzel	<a href="mailto:tamara.vugrin@dlr.de">tamara.vugrin@dlr.de</a> <a href="mailto:anja.wetzel@dlr.de">anja.wetzel@dlr.de</a>
	Tobias Roß Sebastian Olma	<a href="mailto:t.ross@fz-juelich.de">t.ross@fz-juelich.de</a> <a href="mailto:s.olma@fz-juelich.de">s.olma@fz-juelich.de</a>
	Christian Mehne Nina Dambrowsky	<a href="mailto:christian.mehne@imt.fzk.de">christian.mehne@imt.fzk.de</a> <a href="mailto:nina.dambrowsky@imt.fzk.de">nina.dambrowsky@imt.fzk.de</a>
	Phillip Hahn Nadia Zghoul Varsha Gupte Cornelia Hunke	<a href="mailto:phillip.hahn@gbf.de">phillip.hahn@gbf.de</a> <a href="mailto:nadia.zghoul@gbf.de">nadia.zghoul@gbf.de</a> <a href="mailto:varsha.gupte@gbf.de">varsha.gupte@gbf.de</a> <a href="mailto:cornelia.hunke@gbf.de">cornelia.hunke@gbf.de</a>
	Raik Bachmann Kerstin Schemmann	<a href="mailto:raik@gfz-potsdam.de">raik@gfz-potsdam.de</a> <a href="mailto:kschem@gfz-potsdam.de">kschem@gfz-potsdam.de</a>
	Annika Jahnke Tilman Donath	<a href="mailto:annika.jahnke@gkss.de">annika.jahnke@gkss.de</a> <a href="mailto:tilman.donath@gkss.de">tilman.donath@gkss.de</a>
	Cinthia Briseño	<a href="mailto:cinthia.briseno@gsf.de">cinthia.briseno@gsf.de</a>
	Simon Lang Torsten Beck	<a href="mailto:s.lang@gsi.de">s.lang@gsi.de</a> <a href="mailto:t.beck@gsi.de">t.beck@gsi.de</a>
	Lars Korte Bernhard Neumann	<a href="mailto:korte@hmi.de">korte@hmi.de</a> <a href="mailto:bernhard.neumann@hmi.de">bernhard.neumann@hmi.de</a>
	Thomas Koeck Albrecht Stark	<a href="mailto:thomas.koeck@ipp.mpg.de">thomas.koeck@ipp.mpg.de</a> <a href="mailto:albrecht.stark@ipp.mpg.de">albrecht.stark@ipp.mpg.de</a>
	Vanessa Schmidt	<a href="mailto:vanessa.schmidt@mdc-berlin.de">vanessa.schmidt@mdc-berlin.de</a>
	Christine Reinemann Ralf Wagner Marie Hanusch Claudia Stein	<a href="mailto:christine.reinemann@ufz.de">christine.reinemann@ufz.de</a> <a href="mailto:ralf.wagner@ufz.de">ralf.wagner@ufz.de</a> <a href="mailto:marie.hanusch@ufz.de">marie.hanusch@ufz.de</a> <a href="mailto:claudia.stein@ufz.de">claudia.stein@ufz.de</a>

## Helmholtz Juniors

### Arbeitsgruppen

<b>Thema der Arbeitsgruppe</b>	<b>Ansprechpartner</b>	
Berufliche Perspektiven	Torge Martin	tmartin@awi-bremerhaven.de
Betreuung und Konzepte	Ralf Wagner	ralf.wagner@ufz.de
Doktorandenverträge und Arbeitsbedingungen	Simon Lang	s.lang@gsi.de
Gründung von Doktorandeninitiativen	Armin Azima	armin.azima@desy.de
Fachliche und methodische Vernetzung	Bernhard Voigt	bernhard.voigt@desy.de
Helmholtz Juniors Jahrestagung 2006	Sebastian Olma	s.olma@fz-juelich.de
Helmholtz Klausuren	Tilman Donath	tilman.donath@gkss.de
Kommunikation	Tobias Roß	t.ross@fz-juelich.de
Satzung der Helmholtz Juniors	Robert Kirmse	r.kirmse@dkfz.de
Vernetzung mit anderen Doktorandeninitiativen	Jan Michels	jmichels@awi-bremerhaven.de
Ziele der Helmholtz Juniors	Ulrike Lemke	u.lemke@dkfz.de